
13 فرهنگ و هنر

رویدادها

برگزیدگان دهمین جشنواره 
سراسری تئاتر رضوی انتخاب شدند

دهمین جشنواره سراس��ری تئاتر رضوی 
با اع��ام برگزیدگان در بجنورد پایان یافت. به 
گزارش تسنیم، با پایان یافتن دهمین جشنواره 
سراسری تئاتر رضوی در بجنورد، هیات داوران 
این جش��نواره، برگزیدگان بخش های مختلف 
را اع��ام کردند که طراحی لب��اس برگزیده را 
میثم مولازینل ب��رای نمایش »چه��ار قدم« 
و حس��ین کارگر ب��رای نمایش »بی��داری در 
خ��واب هزار من« گرفتند. آهنگس��از برگزیده 
جش��نواره، »آرش خوشنام« آهنگسازِ نمایش 
»آسا« ش��د. همچنین رتبه نخست بازیگری 
مرد به میثم گ��ودرزی، بازیگر نمایش »چهار 
قدم« رس��ید و رتبه  نخست در میان بازیگران 
زن به خانم بهاره کاظمی برای نمایش »چهار 
قدم« اهدا شد. نمایشنامه نویس منتخب هیات 
داوران در جش��نواره ده��م تئات��ر رضوی هم 
علی میرزاعمادی، نویس��نده  نمایش »س��فر« 
ش��د و هیات داوران، تندیس جشنواره، دیپلم 
افتخار و جای��زه  نقدی کارگردانی را به یعقوب 
صدیق جمالی، کارگردان نمایش »س��فر« اهدا 
کرد. همچنین هیات داوران براساس مشاهدات 
و جمع بندی، نمایش های »آش با طعمِ زهر«  
به کارگردانی محمد رسائلی و نمایش »سفر« به 
کارگردانی یعقوب صدیق جمالی را برای بررسی 
نهایی به دبیرخانه  جشنواره  بین المللی تئاتر فجر 

معرفی کرد.

مدیرکل مرکز هنرهای نمایشی در پیامی به 
اختتامیه تئاتر رضوی:
دعا می کنیم تئاتر

کبوتر دانایی صحن هنر باشد
مهدی ش��فیعی، مدی��رکل مرکز هنرهای 
نمایشی در پیامی به اختتامیه دهمین جشنواره 
سراس��ری تئاتر رضوی، نس��بت به تداوم این 
جشنواره ابراز امیدواری کرد. به گزارش تسنیم، 
مهدی شفیعی در این پیام آورده است: »تئاتر، 
رستاخیز آیین ها و سنت هاست. صحنه ای که 
با چراغی از اصالت و معرفت، روشنگر مواریث 
ارزشمندی است که سزاوار جاودانگی اند. تئاتر 
رضوی، نه در قامت یک جشنواره که مدرسه ای 
اس��ت برای آموختن و آموزان��دن. آموختن از 
روضه رضوان حقیقت و آموزاندن پرواز در حریم 
ملکوتی حضرت دوس��ت. امیدوارم این شوق، 
ب��ارش بی دریغ تجربیاتی باش��د که به برکت 
همسایگی با مهربان مولای سرزمین توس در 
تعالی تئاتر امروز، نمود چشم نوازی داشته باشد. 
مدیرکل مرکز هنرهای نمایش��ی در پایان این 
پیام با اظهار امیدواری از تداوم این جش��نواره 
یادآور ش��د: »در جوار حریم حضرت رضا)ع( و 
در فرج��ام خوش تئاتر رضوی دعا می کنیم به 
ح��ق آن امام همام، تئاتر، کبوتر دانایی صحن 
هنر باشد. تداوم این جشنواره را که امروز شاهد 
استقبال بی نظیری در توجه بخشی هنرمندان 

بدان بوده ایم از خداوند مسألت می نمایم«.

پیش تولید فاز سوم »سرزمین کهن« 
آغاز شد

محمدرضا تخش��ید، مدیرکل امور نمایش 
سیما گفت: پیش تولید ساخت فاز سوم سریال 
»س��رزمین کهن« کمال تبریزی آغاز ش��ده 
اس��ت. به گزارش تس��نیم، وی درباره سریال 
فاخر »سرزمین کهن« کمال تبریزی توضیح 
داد: با مذاکرات انجام شده با عوامل سریال، در 
حال حاضر کمال تبریزی پیش تولید فاز سوم 
این سریال را ش��روع کرده و عوامل تولید هم 
بخش هایی از سریال »سرزمین کهن« را که با 
مش��کل مواجه شده بود اصاح می کنند. قصه 
این مجموعه تلویزیونی که در 3 فاز زمانی تولید 
شده به بررسی تاریخ سیاسی- اجتماعی ایران از 
سال 1320 تا پیروزی انقاب اسامی در بستر 

زندگی یک پسربچه می پردازد. 

کتاب مسابقه کارتون و کاریکاتور 
داعش چاپ شد

بازخوردهای مناس��ب مس��ابقه کارتون و 
کاریکاتور ایرانی درباره داعش باعث شد کتاب 
این مس��ابقه به چاپ برسد. به گزارش تسنیم، 
مسابقه بین المللی کارتون و کاریکاتور داعش در 
سال جاری با همت مسعود شجاعی طباطبایی 
برگزار شد و توانست توجه رسانه های جهانی را 
به خود جلب کند، تا جایی که رسانه های غربی 
از این جش��نواره به عنوان رخدادی یاد کردند 
که جمهوری اسامی ایران از طریق آن توانسته 
انگش��ت اتهام تش��کیل »داعش« را به سمت 
غرب بگیرد. در مس��ابقه بین المللی کارتون و 
کاریکاتور داعش 1072 اثر از 43 کش��ور دنیا 

شرکت داشتند. 

آغاز بلیت فروشی فیلم سینمایی 
»محمد رسول الله)ص(« 

در حالی که  چهارشنبه هفته جاری چهارم 
شهریورماه اکران عمومی فیلم سینمایی »محمد 
پروژه سینمایی  بزرگ ترین  رس��ول الله)ص(« 
جهان اسام ش��روع خواهد شد، بلیت فروشی 
ای��ن فیلم آغاز ش��د. به گزارش ف��ارس، پس 
از تبلیغات محیطی متفاوت فیلم س��ینمایی 
»محمد رسول الله)ص(« که به درخواست مجید 
مجیدی بدون ذکر نام عوامل از اوایل هفته به 
ش��کل گسترده ای آغاز شد، با نزدیک شدن به 
زمان اکران عمومی، بلیت فروشی فیلم نیز در 
سایت سینماتیکت شروع شده و خیل گسترده 
عاقه مندان این فیلم و کس��انی که مش��تاق 
تماشای این اثر برجسته دینی- تاریخی هستند 
می توانند با مراجعه به این سایت بلیت های روز 
افتتاحیه نمایش را در سینما آزادی  به قیمت 

10 هزار تومان رزرو کنند.

محمد سرافراز، رئیس رسانه ملی:
دولت بودجه صداوسیما را تأمین  کند 
نیازی به پخش آگهی بازرگانی نیست

محمد س��رافراز گفت: با این مقدار بودجه، 
سازمان حتی قادر به پرداخت حقوق کارکنان 
خود نیس��ت. اگر قرار باش��د صداوسیما درصد 
زیادی از بودجه اش را از راه تبلیغات تامین کند، 
تبعاتی دارد. به گزارش فارس، رئیس رسانه ملی 
در دیدار مجمع نمایندگان اصفهان در مجلس 
شورای اسامی به مشکات مالی سازمان و ناتمام 
 ماندن تولید برخی سریال های الف ویژه ناشی از 
کمبود اعتبارات اش��اره ک��رد و گفت: »تولید 
سریال های »س��عدی«، »حضرت موسی)ع(«، 
و »س��لمان« به علت مش��کات مالی و تامین 
نشدن بودجه، چند سالی است به تعویق افتاده 
 است«. وی بودجه دولت برای سازمان را کمتر از
 1000 میلی��ارد تومان عنوان کرد و گفت: »با 
این مقدار، سازمان حتی قادر به پرداخت حقوق 
کارکنان خود نیست. اگر قرار باشد صداوسیما 
درصد زی��ادی از بودج��ه اش را از راه تبلیغات 
تامی��ن کند، می تواند تبعاتی داش��ته باش��د؛ 
برخی انتقاد می کنند چرا تبلیغات زیاد پخش 
می ش��ود، چرا مصرف گرای��ی را رواج می دهید 
یا چ��را کالاهای خارجی تبلی��غ می کنید. در 
حال��ی که اگر دولت، بودجه س��ازمان را تامین  
کند، حتی نی��ازی به پخش آگه��ی بازرگانی 
نخواهیم داشت«. رئیس رسانه ملی با بیان نحوه 
جریان س��ازی آمریکایی ها درباره برجام یادآور 
شد: دولت آمریکا تبلیغات گس��ترده ای به راه 
انداخته اس��ت؛ از هنرمندان به عنوان موافقان 
و در قالب برنامه های کوتاه اس��تفاده می کنند 
و از سویی نمایندگان مخالف برجام در آمریکا 
در تاش��ند که طرح رای نیاورد. سرافراز اظهار 
داشت: در واقع، شبکه های تلویزیونی آمریکا با 
پخ��ش تیزر و تولیدات خود از یک س��و و لابی  
صهیونیستی از سوی دیگر، فعالیت گسترده ای 
در موافقت و مخالفت با برجام در پیش گرفته اند 
که  این  تاش ها  با هدف امتیازگیری بیشتر از 

ایران است.

پیشنهاد مجری برنامه مشاعره برای 
ضبط برنامه ها در مسجد

امیر اس��ماعیل آذر، مجری برنامه مشاعره 
گف��ت: می توانیم برخي  برنامه های تلویزیونی 
را ک��ه اج��رای آنها ب��ا حضور در مس��جد در 
تضاد نیس��ت، به مس��جد ببریم یا بسیاری از 
سخنرانی های دانشگاهی مرکزش در مسجد 
باش��د. به گزارش مهر، اس��ماعیل آذر، استاد 
دانشگاه و مجری برنامه مشاعره به مناسبت روز 
جهانی مس��جد و آغاز هفته مسجد به مفهوم 
مسجد در ادبیات اش��اره کرد و اظهار داشت: 
مسجد با چند مفهوم میانی و کناری در ادبیات 
به کار می رود و نمادی اس��ت از شریعت یا به 
عنوان پناهگاه برای مسلمانان به گونه ای که در 
این مکان مقدس با خدا به سخن می نشینند 

و رنج ها و دردهای عالم را فراموش می کنند.

ناامنی در آمریکا علاقه مندان به 
سینما را نگران کرده است

براساس یک نظرسنجی که در آمریکا انجام 
ش��ده اس��ت، قریب به نیمی از عاقه مندان به 
س��ینما حاضرند برای داشتن امنیت بیشتر در 
سالن های سینما، هزینه  بیشتری پرداخت کنند. 
به گ��زارش فارس، در 3 س��ال اخیرا تاکنون 2 
حمله مس��لحانه به سینماهای آمریکا شده که 
به قتل 15 نفر انجامیده است و قریب به نیمی 
از کسانی که به طور معمول به سینما می روند، 
ضمن ابراز نگرانی از این وضعیت عنوان کرده اند  
حاضرند برای بهبود وضعیت امنیت در سالن های 

سینما، هزینه بیشتری پرداخت کنند. 

مرتضی اسماعیل دوست: یکی از مهم ترین نشانه های 
ارزش��مند فیل��م »قن��دون جهیزی��ه«، همجواری 
دلنشینی است که میان اثر ساخته شده با شخصیت 
فیلمساز رخ داده است. علی ماقلی پور در دنیایی که 
نقاب ها وجهی دگرگون به چهره انسان ها بخشیده اند، 
همچنان خودش را خالصانه حف��ظ کرده و با تمام 
وجود و ب��دون هیچ ادایی از جنس کمیاب حقیقی 
است. گفت وگوی انجام شده پیرامون فیلم »قندون 

جهیزیه« بخشی از همین نگاه را منعکس می کند. 
***

  مهم تری�ن مولفه هایی که در فیلمس�ازی مدنظر 
داری چه مواردی است؟

به نظرم برای مخاطب قصه خوب، وجود قهرمان 
و پایان��ی امیدوارانه خیلی مهم اس��ت و من اینها را 
جزو مهم ترین برنامه های فیلمسازی خود قرار دادم. 
همچنین دوست دارم اگر فضای فیلم اجازه بدهد به 
سمت اثری کمدی و جذاب بروم. سینما یک صنعت، 
هنر و رس��انه اس��ت و در بخش هنر آن باید حرف 
مهمی برای گفتن داش��ته باشید تا بتوانید آن را به 
فرم زیبایی درآوری��د. در واقع دمیدن روح تعهد در 
انسان ها از طریق هنر ایجاد می شود که باید به شکل 
مناسبی مطرح شود. حرفی که با زبان شیوا و شیرین 
به مردم زده شود، بهتر نزد مخاطب پذیرفته می شود. 
مساله صنعت و بازگشت سرمایه را هم باید در نظر 
گرفت که محصولی باید تولید شود که مورد پسند 

مخاطب قرار گیرد. 
  اینجا یک خلط مبحثی برای بسیاری از فیلمسازان 
پیش آمده که هرگونه نگاه س�طحی نگر را به عنوان 
اثری سرخوشانه به تماش�ای مردم درمی آورند و در 

گفته هایشان هم فریبی چون جذب مخاطب دارند!
ب��ه نظ��رم دغدغه م��ردم تنها تماش��ای فیلم 
کمدی نیس��ت. مردم به سینما می آیند که درگیر 
قصه ای آشنا ش��وند و بتوانند با قهرمان های فیلم 
همزاد پنداری کنند. مس��اله مهم ش��کل گفتن و 
احترام به مخاطب اس��ت تا اثر سالمی تحویل آنها 
بدهیم. البته ساخت فیلم های ملودرام که بخواهد 
مورد پذیرش مردم قرار بگیرد، بسیار سخت است 
و باید از جنس مردم باشد. از طرفی لذت سینمای 
کمدی در ایجاد شادابی و خنده برای مردم خواهد 
بود و وقتی در س��ینما ش��اهد خنده تماش��اگران 
هستیم، یک نوع واکنش جمعی مثبت در جامعه 
ایجاد می ش��ود. از این بابت م��ن از مردم خواهش 
می کنم فیلم های خوب را در سینما ببینند و منتظر 

نباشند نسخه خانگی فیلم به بازار بیاید. 
  به نظرت چرا در س�ینما آنقدر دم دس�تی و بدون 
هیچ گونه خط قرمز اخلاقی، هرگونه اثری برای عرضه 

به مخاطب ارائه می شود؟
بای��د مخاطب از دیدن فیلم لذت ببرد اما نه به 
هر قیمتی. مثا ممکن است خیلی از جوک ها در 
فضای دوستانه رد و بدل شود، اما واقعا می توان آنها 
را در جمع هم مطرح کرد؟ باور کنیم که س��ینما 
مکانی عمومی اس��ت و نمی توانی��م در فضایی که 
خانواده ها حضور می یابند، هر حرفی را بزنیم. ما به 
این دلیل حری��م ادب را در جمع خانوادگی حفظ 
می کنیم که گرمای لذتِ با هم بودن باقی بماند. اگر 
حرمت ها شکسته شود، دیگر سخت است در کنار 
هم باشیم، چون حریم خانواده ارزشی دارد که نباید 
به راحتی آن را زیر پا گذاشت. برخی فیلم ها ارزش 
انسان ها را در نظر نمی گیرند. اگر فیلمی بخواهد با 
شوخی های جلف و ادبیات سخیف و فضای لودگی 
مخاطبان را بخندان��د، در واقع دارد خانواده ها را از 

سینما فراری می دهد.
  با توجه به ش�ناختی که از تو دارم، فیلم »قندون 
جهیزیه« نش�انه ای کامل از قالب س�اده، صمیمی و 

جذاب خودت است.
بله! یک بخش از کمدی فیلم مال خودم است و 
از شخصیت من می آید که دوست دارم همیشه جمع 
را به یک واکنش طنز آلود بکشانم، نه اینکه بخواهم 
لودگی کنم. در واقع شخصیت من طوری است که 
دوس��ت دارم زود با آدم ها گرم بگیرم و با آنها ارتباط 
پیدا کن��م. از طرفی روحیه ای بس��یار انرژیک دارم. 
دنبال ژست گرفتن نیستم و می دانی که برای فیلمم 
در کف خیابان دارم تبلیغ می کنم و شب که به خانه 
م��ی روم لذت می برم که با وجود پا درد گرفتن دارم 
کاری را که دوست دارم با تمام توان انجام می دهم. 

  ب�ه نظ�رم عنوان مناس�ب ب�رای فیل�م »قندون 
جهیزی�ه« اث�ری ش�رافتمندانه اس�ت. چگونه مرز 
خنداندن تماش�اگر و نغلتیدن در گ�ودال ابتذال را 

حفظ کردی؟
تعبیر خوب ش��رافتمندانه را به کار بردی و من 
هم می گویم کم��دی خانوادگی و در تبلیغات فیلم 
»قن��دون جهیزیه« ه��م همین را عن��وان کرده ایم 
چون واقعا دوست دارم خانواده ها به محیط سینماها 

بازگردند.
  خب! خیلی از فیلمس�ازهای بس�از و بفروش هم 
دغدغه فروش و آش�تی تماشاگر با سینما را دارند و 

اتفاقا خوب هم می فروشند.
نه! ب��ه نظرم این ن��وع فروش، خوب نیس��ت و 
ارزش��ی ندارد که به هر طریق به فروش برسیم. من 
واقعا از همکاران فیلمس��ازی که از من هم بزرگ تر 
هستند می خواهم به بخش فرهنگی این قضیه توجه 

کنند. ما ایرانی ها نش��ان دادیم اس��تعداد خوبی در 
ایجاد فضای کمدی داریم، در واقع طنزپرداز خوبی 
هستیم و نیازی نیست برای جذب مخاطب به سمت 

شوخی های بی اخاقی برویم.
  اگ�ر بخواهی�م به بح�ث درباره س�ینمای کمدی 
بپردازیم باید از نوعی سینمای متفکرانه کمدی یاد 
کنیم که سرشاخه هایی چون چاپلین و باستر کیتون 
و لوید و بیلی وایلدر دارد؛ چقدر دلبستگی از گذشته 

نسبت به سینمای کمدی داشتی؟
از گذشته در کنار ژانرهای مختلف به سینمای 
کمدی نگاه ویژه ای داشتم. برای من جالب بود که 
هنوز هم پس از سال ها آثار چارلی چاپلین و باستر 
کیتون مورد توجه مخاطب قرار می گیرد. چند سال 
پیش داش��تم تلویزیون تماش��ا می کردم که دیدم 
درباره زندگی باس��تر کیتون صحبت می کند که 
پدر و مادرش کارگردان تئاتر بودند و باستر کیتون 
آمد و از والدینش هم موفق تر شد، یک آن جرقه ای 
در من ش��کل گرفت که پس می توان موفق بود و 
از آن زمان که 3،4 س��ال پیش بود، باستر کیتون 
برایم جدی ش��د. همیش��ه برای من سوال بود که 
چرا ما نمی توانیم آثار کمدی ماندگاری بسازیم. بعد 
به خودم گفتم اگر روزی فیلم س��اختم، سکانسی 
بگذارم که اصا دیالوگ نداش��ته باش��د و کمدی 
اس��لپ استیک و بزن و بکوبی باشد که تماشاگر با 

فضای کمدی موقعیت، خنده اش بگیرد. 
  در تقس�یم بندی زیرش�اخه های سینمای کمدی 
اش�اره به اس�لپ استیک داش�تی اما به نظرم فیلم 
»قندون جهیزیه« را می توان در قالب کمدی س�یاه 
گنجان�د، چرا ک�ه لایه ه�ای متع�ددی از معضلات 
اقتصادی در درونگاه زندگی کاراکترها وجود دارد که 

به شکل بیرونی کمدی درآمده است.
الگوی فرمی از چاپلین و باستر کیتون می آید که 
در آن کمدی موقعیت در بس��تری از رنج کاراکترها 
ارائه می شود و از طرفی همان طور که می گویی نگاه 
غمناکی هم در زندگی کاراکترهای فیلم وجود دارد.

  ارس�طو در کتاب فن شعر اش�اره دارد که کمدی 
نقطه مقابل تراژدی است و امروزه 
لحن کم�دی در تلفیق ب�ا زندگی 
غمزده کاراکترها تبدیل به گونه ای 

چون تراژدی-کمیک شده است.
بله! همین اس��ت که اگر حجم 
س��یاهی ها در فیلم بالا باش��د به 
می رود  تراژدی-کمی��ک  س��مت 
اما به نظ��رم »قندون جهیزیه« به 
آن مرحله نرس��یده اس��ت و شاید 
روزی چنین فیلمی بس��ازم. ما در 

آثار چاپلین هم با حجم زیادی از مشکات بی پولی 
و تنهایی روبه رو هستیم اما در نهایت با زبان کمدی 

فیلم، مخاطب در آن می خندد. 
  اولین جرقه ای که موجب نوشتن فیلمنامه »قندون 

جهیزیه« شد چه بود؟
در واقع از یک تجربه شخصی آمده است. من در 
فیلمی دس��تیار کارگردان بودم و وقتی وارد خانه ای 
برای فیلمبرداری شدیم حس کردم ساکنان آن خانه 
خیلی از حضور ما خوشحال شدند و این مساله کمی 
عجیب بود. مدیر تولید آن کار می گفت از طریق بنگاه 
آن خانه را پیدا کرده اس��ت. خانم آن خانه وس��ایل 
من��زل را خیلی با زحم��ت و ظرافتی که هر زنی در 
خانه با عشق می چیند، مرتب کرده بود و برای اینکه 
آسیبی به وس��ایل نخورد، روی آنها را پوشانده بود. 
با خودم گفتم اگر لش��کر فیلمبرداری وارد آن خانه 
شود، چه اتفاقی خواهد افتاد؟ دیگر پیگیر وضعیت 
آن خانواده و چرایی اجاره دادن منزلش��ان نشدم اما 
این مساله در ذهن من کلید خورد و براساس تخیل 

به فیلمنامه »قندون جهیزیه« رسیدم.  
  یکی از مختصات »قندون جهیزیه« این است که از 
عنوان فیلم تا طراحی محیط، فضاسازی و موقعیت ها 
اث�ری کاملا ایرانی محس�وب می ش�ود و نام قندون 
جهیزیه اشاره به شیرینی زندگی و از طرفی تکریم 

حضور زن در خانواده دارد.
همانط��ور که می گویی من ب��ه دنبال اثر و نامی 
ایرانی بودم. جالب است بگویم که وقتی می خواستیم 
نام فیلم را برای جش��نواره ای خارجی ترجمه کنیم، 
معادلی خارجی برای آن نتوانستیم پیدا کنیم. خیلی 
از دوستانم با انتخاب این نام مخالف بودند و من خیلی 
خوشحالم که فیلمی ایرانی برای خانواده ها ساخته ام.

  باید اش�اره ای هم به بازی ارزنده بازیگر ناش�ناس 
فیلم، مصطفی ساس�انی کنی�م؛ چگون�ه او را پیدا 

کردی؟
خیلی ممنون که از او یاد کردی، چون خیلی از 
بازیگران تئاتری مانند همین آقای مصطفی ساسانی 
در سینما نادیده گرفته می شوند. مصطفی ساسانی 
در حدود 20 س��الی است که در تئاتر بازی می کند 
و تقصی��ر م��ا بوده که امث��ال او را نادی��ده گرفتیم. 
بازیگ��ر نقش بنگاهدار فیلم هم آق��ای وحید نفر از 
تئاتری هاس��ت و من به واسطه فعالیت همسرم که 
عکاس حرفه ای تئاتر اس��ت، بازی های زیادی از آنها 
دیده ام. متاسفانه به علت ترسی که از بازگشت سرمایه 
وجود دارد، خیلی از تهیه کنندگان و فیلمسازان جرات 

بازی گرفتن از بازیگران ناشناس را ندارند.
  مساله مهم تر یکدستی بازی ها نزد بازیگران مطرح 
و تئاتری فیلم بوده که هیچ کدام برتری بر دیگری در 

ایفای نقش ها نداشته اند.
من این نوع بازی گرفتن را مدیون بهرام توکلی و 
مسعود کرامتی هستم که در چند فیلم دستیارشان 
بودم. مثا از آقای کرامتی بازیگردانی س��ر صحنه 
را فهمیدم که بازیگر براس��اس ش��یوه بیان و نوع 
ادای جمات، شخصیت خود را به تماشاگر نشان 
می دهد. خوش��بختانه در »قندون جهیزیه« همه 
شخصیت ها تئاتری بودند و هنوز هم در فضای تئاتر 

فعالیت می کنند.
  البته باید نقدی به دوگانگی بازی خانم جواهریان 
داشته باش�م که در سکانس های ابتدایی در شکلی 
س�ردرگم به دنبال بازآفرینی نقش های گذشته اش 
بوده اس�ت و پس از مدتی به کاراکتر متمایز و خاص 
معصومه با لحن کلام و نوع اجرایی 

تماشایی می رسد.
خیل��ی جالب اس��ت که خانم 
جواهریان هم به این حرف تو معتقد 
اس��ت. البته در کل این دوگانگی 
چندان در فیلم به چشم نمی خورد 
اما برای توی��ی که آنقدر ریزبینانه 
نگاه می کنی، این مشکات خود را 
نشان می دهد و درست هم هست، 
نه من و نه خانم جواهریان به دنبال 
توجیه این مساله نیستیم اما باید بگویم که مقصر این 
اتفاق من بودم که زمان کافی برای تولید نداش��تم. 
در واق��ع هم من و هم خانم جواهریان برای این کار 
ریسک کردیم و خانم جواهریان در آن مقطع درگیر 
2 کار سینمایی بود و قرار بود تئاتری را هم در خارج 
از کش��ور بازی کند. از طرفی برای من وجود ایشان 
در فیلم بس��یار مهم و مغتنم ب��ود. خانم جواهریان 
ب��ه این ترتیب مرحله پیش تولی��د و تمرینات قبل 
از فیلمبرداری را از دس��ت داد، در صورتی که دیگر 
بازیگران فیلم در دورخوانی های قبل از ضبط بشدت 
فعال بودند و پیش��نهادات بسیاری برای بهتر شدن 
نقش هایش��ان آوردند. ما در سکانس های اول فیلم 
خیلی مراق��ب بودیم بازی خانم جواهریان از جنس 
کارهای گذشته نباشد و حالا خودمان می دانیم که 
مشکات در کدام سکانس هاست البته برخی پان ها 
را تکرار کردیم تا بهتر شود اما در سکانس های ابتدایی 
این مشکل همچنان وجود دارد. البته خانم جواهریان 

خیلی زود نقش را پیدا کرد و عالی بازی کرد.
  در فیل�م »قندون جهیزیه« نقدهای بس�یاری را 
ب�ه مبانی فکری و نگاه وارداتی غربی و نقش مخرب 
ماهواره ه�ا و البت�ه ب�ه اوضاع فرهنگی س�ینما در 

زیرپوستی طنازانه داشته ای.
دقیقا از همین سینما ش��روع می کنم که اول از 

همه س��وزن انتقاد را به خودمان در رسانه ای مانند 
سینما زدم. حقیقتش در این سال ها برخی سازندگان 
سینمایی آنقدر به دنبال تفکری اشتباه رفته اند که 
دیگر آن تفکر چرک شده است و با این وجود هنوز 
هم به دنب��ال مطرح کردن عقاید خ��ود در فیلم ها 
هستند. تفکر اشتباه آن فیلمسازان با آوردن قهرمانی 
از پایین ش��هر در فیلم ایجاد می شود که می خواهد 
حقوق همه انس��ان ها را از حلقوم آدم های پولدار در 
بیاورد و تنها راه ایجاد عدالت اجتماعی را با استفاده 
از چاقوی ضامن دار می جوید! این اشتباه بزرگی است 
که با خشونت بخواهیم تمام معضات را حل کنیم. 
متاسفانه همین الان که من و شما داریم با هم حرف 

می زنیم چنین فیلم هایی دارد پخش می شود.
  در س�کانس پایان�ی ایراداتی را ب�ه دلیل تفاوت 
در لح�ن و ماهیت با مابقی دقایق یک دس�ت فیلم 
احس�اس ک�ردم، چرا ب�ه اینگون�ه پایان ت�ا حدی 

تشریفاتی دست زدی؟
سکانس اولیه ای که برای بخش پایانی نوشته بودم 
جدی تر هم بود و براساس مشاوره آقای بهرام توکلی 
تغییر کرد و قرار شد در آن مستاجر و صاحبخانه بدون 
اینکه همدیگر را بشناسند، در کنار هم قرار بگیرند. 
در واقع در این فضا براس��اس گفت وگویی که شکل 
می گیرد، سوءتعبیرها از بین می رود. می خواستم در 
پایان خیلی س��اده به یک تعامل و پیوندی برسم و 
دوست نداش��تم با نتیجه گیری ناامیدانه و با شکاف 
میان آدم ها و طبقات جامعه فیلم را به پایان برسانم.

  اما تو که به تماش�اگر اعتقاد داری، می توانستی با 
کمی لحاظ کردن هوش مخاطب و موقعیت نمایشی 
اثر همچن�ان کاراکترهای صاحبخانه و مس�تاجر را 

ناشناخته از هم باقی بگذاری. 
آنها در آن سکانس صادقانه و بدون شناخت از هم 
حرف خود را به هم می گویند. من آنها را در موقعیت 
ناشناخته و جذابی کنار هم آوردم تا درددل های هم 
را مطرح کنند. مساله ای که می گویی درست است و 
این پایانی است برای قشری که سینما را جدی دنبال 
می کنند و از قش��ر فرهیخته فرهنگی هستند. من 
بشدت دنبال فضای فکری و سلیقه ای مخاطب عام 
هستم و همچنان هم از تماشاگران سینما درباره فیلم 
س��وال می کنم  که همگی این نوع پایان را که همه 
چیز روشن و امیدوارانه تمام می شود، دوست دارند. 

  البته اگر در پایان، صاحبخانه و مس�تاجر از وجود 
همدیگر آگاه نمی ش�دند هم به هیچ وجه پایانی باز 
محسوب نمی شد. از طرفی تماش�اگر امروز به انواع 

فیلم های مدرن و متفاوت دسترسی یافته است.
 حرفت را قبول دارم که آن سکانس ناپختگی هایی 
دارد. تو خیلی کارشناسی داری می گویی و قبول دارم 
که جنس آن سکانس با بقیه دقایق فیلم تفاوت دارد. 
حتی بهرام توکلی هم به من پیشنهاد سکانس فیلم 
»بعضی ها داغشو دوست دارن« از بیلی وایلدر داد که 
در آن 2 ش��خص در موقعیتی قرار گرفتند و یکی از 
آنها نمی داند که آن یکی کیست و در آن فیلم پایانی 
قطعی به تماشاگر داده نمی شود اما من به دلیل نگاه 
تماشاگر عام سکانس نهایی را گذاشتم تا کاما تعامل 
میان مستاجر و صاحبخانه نشان داده شود. من واقعا 
دوس��ت دارم هم تماش��اگر عام، فیلم من را دوست 
داش��ته باشد و هم تماش��اگر خاص و این مساله ای 
را که می گویی می ش��د در فیلم در نظر گرفت. این 
را هم بدان که فیلم اول من اس��ت و ناپختگی هایی 

خواهد داشت.
  قرار اس�ت همچنان در همی�ن قالب کمدی، نگاه 

منتقدانه خود را به تصویر درآوری؟
نه! قرار نیس��ت کمدی ساز بشوم. یکی از عایق 
من ساختن فیلم های سیاسی است و فیلمنامه ای هم 
به نام »زندانی سیاسی« دارم که به هیچ وجه مشکل 
ممیزی ندارد. البته آن فیلمنامه اشکالات فنی دارد 
و به دلیل سنگین بودن کار سعی کردم برای اولین 
فیلمم آن را انتخاب نکنم. از طرفی این را هم در نظر 
بگیرید که در سینمای ایران زیرساخت هرگونه ژانری 

وجود ندارد.
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